

Mali: December 2016 Violence Related to AQIM, Ansar al-Din, MUJWA, and Islamic State Branch in the Sahel

January 31, 2017 By Rida Lyammouri





December 2016 by the Numbers

December 2016 by the numbers:

- At least 27 attacks conducted by violent extremist organizations (VEOs) recorded in December 2016. Ansar al-Din officially claimed 17 out of the 27 attacks through its media arm al-Rimah.
- Out of 27 attacks Malian forces were targeted 12 times, Barkhane forces 6 times, MINUSMA 6 times, and civilians 3 times.
- Out of 27 attacks 11 took place in Kidal Region, 4 in Gao Region, 3 in Timbuktu Region, 5 in Mopti Region, 3 in Segou Region, and 1 in Sikasso Region.
- Improvised explosive devices (IEDs) were used in 11 attacks out of 27. Ambush and rocket also used by VEOs in more complex attacks.
- Total of casualties: 4; the wounded: 6. At least 4 Malian soldiers killed and 6 wounded in December 2016. Also at least 1 Malian soldier taken.
- At least 7 armed robberies registered during the month of December 2016, mostly in Central Mali. Attacks also resulted casualties and injuries among civilians.
- Month of December witnessed the kidnapping of French/Swiss aid worker who was based in Gao city, Gao Region. As of 31 JAN 17 no group claimed responsibility.

- AQIM: Al-Qaeda in the Islamic Maghreb
- MUJWA: The Movement for Unity and Jihad in West Africa
- MINUSMA: United Nations Multidimensional Integrated Stabilization Mission in Mali
- CMA: Coordination for the Movement of Azawad
- GATIA: Self-Defense Imghad Tuareg Group and Allies
- HCUA: High Council for the Unity of Azwad (HCUA)

03 DEC 16: Local <u>reported</u> unknown gunmen attacked a checkpoint in Gao. Gunmen seized a machine gun and no casualties reported.

04 DEC 16: Rockets launched on Barkhane site at Amachach military base in Tessalit, Kidal Region. Ansar al-Din claimed responsibility (Right: Ansar al-Din statement)

<u>05 DEC 16</u>: Gunmen attacked prison of Niono, Segou Region. 97 prisoners <u>reportedly</u> escaped and 1 guard killed. Ansar al-Din claimed the attack was carried by Ansar al-Din Macina brigade, 2 guards killed and arms seized.

Rockets launched on Amachach base in Tessalit on 04 DEC. Source: Facebook



رماية صواريخ على قاعدة الصليبيّين في «أمشاش»

تمكّ ن إخوانكم المجاهدون بفضل الله تعالى وتوفيقه يوم الأحد 4 ربيع الأوّل 1438 هـ الموافق لـ 4 ديسمبر 2016 م من استهداف أكبر قاعدة للصليبيّين المحتلّين في شمال مالي في «أمشاش» بعدّة صواريخ وكانت الإصابة مباشرة وللله الحمد وهناك أنباء عـن خسائر ماديّة وبشرية والحمد للّه

ربّ العالمين...

ربيع الأوّل 1438 هـ / ديسوبر 2016م

ويخط حابم سخب ليتحبط فيحتث خنتع السخبها

AVE PLAY BUILD

في يوم الإثنين 5 ربيع الأول 1438 هجري الموافق 5 ديسمبر 2016 ميلادي وفق اللّه تبارك وتعالى سرية من مجاهدي كتيبة ماسينا بالهجوم على سجن بمدينة أنيونو التابعة لولاية سيغو (أكثر من 300 كلم شمال باماكو) مما أسفر عن تحرير جميع السجناء البالغ عددهم أكثر من 100 سجين وقتل اثنان من حراس السجن كما غنم المجاهدون 6 أسلحة متنوعة وعادت السرية بحمد اللَّه سالمة لم يصب منها أحد وللَّه الحمد وحده

الأربعاء 7ربيع الأول 1438 هــ / 7ديسمبر 2016 م

05 DEC 16: MINUSMA vehicle struck an IED in Kidal. Ansar al-Din claimed responsibility. (Right: Ansar al-Din statement)

06 DEC 16: Ansar al-Din claimed to have carried an IED attack on French vehicle at a valley 10km north of Abeibera, Kidal Region. (Right: Ansar al-Din statement)

06 DEC 16: Ansar al-Din claimed to have carried an IED attack on French vehicle in Abeibera, Kidal Region. (Right: Ansar al-Din statement)

08 DEC 16: Ansar al-Din claimed to have carried an IED attack on French vehicle in Tessalit, Kidal Region. (Right: Ansar al-Din statement)

09 DEC 16: Ansar al-Din claimed to have carried an IED attack on French vehicle 5km near Boughessa, Kidal Region. (Right: Ansar al-Din statement)

11 DEC 16: Ansar al-Din claimed to have carried an IED attack on French vehicle in Kidal at Tazarghaft district. (Right: Ansar al-Din statement)

تفجير آليَّة للفرنسيِّين الصليبيِّين في مدينة «كيدال»

وفَّ ق اللَّه عـزَ وجلَ يــوم 11 ربيــح الأَوَّل 1438 هــجري الموافــق لــ 11 ديسـمبر 2016 م لتفجيــر لغــم علــى آليّــة للصليبيّــن الفرنســيّين فــي «كيــدال» فــي حــيّ «تازرغافــت» ممّــا أسـفر عــن خســائر بشـريّة وماديّــة يبقــى حجمهــا مجهــولا لأن العــدوّ طــوّق المـكان تطويقـــا تامّــا بعــد التّفجيــر ومنـــع السّــكان مــن الخـروج مــن منازلهــم هــذا مــح مــا ظهــر منهــم مــن ارتفــاع العويــل والصراخ. والحمد للَّه رب العالمين...

ربيع النوَّل 1438 هـ / ديسهبر 2016م

ന്റ്റ്റോഗ്ര്യ സ്ക്രസ്കാര്യ സ്ക്രസി

في يوم الإثنين 5 ربيع الأول 1438 هجري الموافق 5 ديسمبر 2016 ميلادي وفق اللّه تبارك وتعالى المجاهدين بتفجير لغم علىآلية لقوات المنيسما في مدينة كيدال

وفي يوم الثلاثاء 6 ربيع الأول1438 هجري الموافق 6 ديسمبر 2016 ميلادي وفق اللَّه عز وجل المجاهدين بتفجير لغمين على مدرعتين للقوات الفرنسية في منطقة أبيبرا , إحداهما داخل القرية والأخرى في وادي أسكاض 10 كلم شمال القرية مما أدى إلى تدميرهما تدميرا كاملا بحمد اللَّه

الأربعاء 7ربيع الأول 1438 هـ. / 2 ديسمبر 2016 م

تدمير آليّة للفرنسيّين في مدينة «تساليت»

مكّــن اللَّه تبــارك وتعالى عبــاده المجاهديــن يوم 8 ربيــع الأوّل 1438 هــ الموافق لــــ 8 ديسـمبر 2016 م من تفجيــر لغم على آليّــة للفرنســيّين فــي مدينــة «تســاليت» ممّــا أســفر عــن تدميرها بالكامل وللَّه الحمد...

ربيع النوَّل 1438 هـ / ديسهبر 2016م

تدمير آليَّة للفرنسيِّين قرب قرية «بوغصة»

يــوم 9 ربيــع الأوّل 1438 هــ الموافق لــ 9 ديسـمبر 2016 م وفّق اللَّه ســبحانه وتعالــى لتفجيــر لغــم علــى آليّــة للفرنســيّين في وادي «انتيضانين» 5 كلم جنوب قرية «بوغصة» مما أدى إلى تدميرها تدميرا كاملا والحمد للَّه ربّ العالمين...

ربيع الأوَّل 1438 هـ / ديسوبر 2016ر

11 DEC 16: Ansar al-Din claimed an IED attack on MINUSMA vehicle on Gossi – Hombori transit route. (Right: Ansar al-Din statement)

15 DEC 16: Unknown gunmen carried an attack on gendarmerie post near borders with Burkina Faso at Bourra, Sikasso Region.

17 DEC 16: Unknown gunmen attacked Diafarabé, Mopti Region.

<u>17 DEC 16</u>: Unknown gunmen attacked Malian Army checkpoint at Léré, Timbuktu Region. Malian Army technical seized, no casualties reported.

18 DEC 16: Locals reported exchange of fire at Farach, village north of Timbuktu. Locals accused suspected jihadists.

18 DEC 16: Malian Army clashed with Ansar al-Din fighters near Ténenkou, Mopti Region. Ansar al-Din claimed the attack. (Right: Ansar al-Din statement) وفَّق اللَّه عزَّ وجلٌ يوم 11 ربيع الأوَّل 1438 هـــجري الموافق لــ 11 ديســمبر 2016 م على السّــاعة 11:50 بتوقيت غرينيتش لتفجير

تفجیر مدرعة لـ «المنیسما» بین «قوسی» و«هومبری»

لغّــم علــى مدرّعــة لـــ «المنيســما» علــى الطريــق الرئيسـي بين قرية «قوسي» وقرية «هومبري» واللَّه أكبر والعزّة للإسلام ...

ربيع النوَّل 1438 هـ / ديسهبر 2016م



19 DEC 16: Malian Army convoy ambushed near Diafarabé, Mopti Region, by unknown gunmen.

19 DEC 16: Malian Army reportedly dismantled jihadist cell near Diafarabé, Mopti Region. Suspects arrested.

20 DEC 16: Ansar al-Din attacked Malian Army checkpoint at Saye, Mopti Region. The group claimed killing 1 soldier, injuring 1, and seizing 2 motorcycles. (Above: Ansar al-Din statement)

22 DEC 16: Malian Army vehicle struck an IED between Koli and Ke-Macina, Mopti Region. Ansar al-Din claimed the attack. (Right: Ansar al-Din statement)



21 DEC 16: Malian Army checkpoint attacked near Timbuktu on transit road heading to Goundam. No casualties reported.

21 DEC 16: Gunmen attacked gendarmerie site at Saye, Segou Region. 1 gendarme killed and 1 injured.

24 DEC 16: French/Swiss female aid worker taken by unknown gunmen in Gao. No group claimed responsibility. Aid worker was identified as Sophie Petronin and affiliated with "Aide Gao" organization.

كوين للجيش الوالي بين «ناوبالله و «جابيلي»

صباح يــوم 26 ربيــع الأوّل 1438 هــ الموافــق لـــ 26 ديسـمبر 2016 م عنـد الســـاعة 11:00 بتوقيــت غرينتــش وفّــق اللّه عــزّ وجــلّ ســريّة مــن المجاهديــن لإيقــاع رتــل مــن الجيــش المالــي (أكثـر مــن 10 ســيارات) فــي كميــن بيــن مدينــة «نامبــالا» و «جابيلــي» ممّــا أسـفر عــن مــرق ســيّارة واعطــاب إثنتيــن آخرييــن وإصابــات كثيــرة فــي صفــوف العـدوّ بيــن قتيـل وجريــح وفــرار البقيّـة باتجاه «نامبــلا» مفــوف العـدوّ بيــن قتيـل وجريــح وفــرار البقيّـة باتجاه «نامبـلا» كمــا وفّــق اللّه عــزّ وجـلَ لأسـر عسـكري برتبــة ضابـط صـفّ وغنيمــة عــدة أســلحة خفيفــة ورجعـت الســرية ســالمة بحمــد اللّه تعالــن. واللّه أكبر وللّه العرّة ولرسوله وللمؤمنين...

ربيع الأوّل 1438 هـ / ديسوبر 2016م

25 DEC 16: Rockets were launched on MINUSMA camp in Kidal. Ansar al-Din claimed responsibility. (Right: Ansar al-Din statement)

25 DEC 16: Malian National Guard convoy ambushed between Hombori and Gossi, Gao Region. 1 guard injured, 1 attacker killed, several arrested, 2 motorcycles and weapons seized Malian forces.

26 DEC 16: Two Malian Army vehicles ambushed between Nampala and Diabaly. 3 soldiers injured and 1 taken. Ansar al-Din claimed responsibility, to have burned 1 vehicle and damaged 2 others. (Right: Ansar al-Din statement)

استعداف بالصواريخ لثكنة الصليبيّين في «كيدال»

تمكّــن إخوائكــم المجاهــدون بغضــل اللَّم تعالـــى يـــوم الأحد 26 ربيع الأوّل 1438 هــ الموافق لــ 26 ديسـمبر 2016 م مــن اســتهداف ثكنــة الصليبيّيــن المحتليــن فــي مدينــة مــن اســتهداف ثكنــة الصليبيّيــن المحتليــن فــي دينــة لايصابة مباشرة وللَّه الحمد،

ويو الأول 1438 هـ 7 ديسهو 2016 و



28 DEC 16: Ansar al-Din claimed an IED attack on MINUSMA vehicle between Taghlit and Igherghar village, 40km north of Aguelhoc, Kidal Region. (Right: Ansar al-Din statement)

29 DEC 16: MINUSMA tank struck an IED near Taghlit, village located between Aguelhoc and Tessalit. Ansar al-Din claimed responsibility. (Right: Ansar al-Din statement)

29 DEC 16: MINUSMA vehicle struck an IED 20km south of Aguelhoc. Ansar al-Din claimed responsibility. (Right: Ansar al-Din statement)

تفجیر مدرّعة لـ «المنیسما» شمال قریة «أجلموك»

وفَّق اللَّه عزَّ وجـلّ المجاهدين يوم 28 ربيع الأوّل 1438 هـ الموافق لـــ 28 ديسـمبر 2016 م لفجيـر لغـم علـى مدرّعة تابعـة لقـوّات التحالف الصليبي المعروفة بـ «المنيسـما» وذلــك بيـن قريـة «تاغليـت» و قريـة «إيغرغــر» فـي منطقة تدعى «أسـكاكيون» 40 كلم شـمال قريـة «أجلهوك» ممّا أدّى إلى تدميرها تدميرا كاملا وللَّه الحمد...

ربيع النوّل 1438 هـ / ديسوبر 2016م

تفجير لغمين على قوات «الونيسوا» قرب قرية «أجلموك»

مكن الله بفضله وكرمه يوم 29 ربيع الأول 1438 هـ الموافق لـ 29 ديسمبر 2016 م عند الساعة 17:30 بتوقيت غرينت ش مـن تفجير لغـم علـى سـيّارة ضمـن قافلـة لقـوات التحالـف الصليبي التابعـة للأمـم المتحدة المعروفـة بـ «المنيسـما» جنـوب قريـة «أجلهـوك» حوالـي 20 كلم واللَّه أكبر والحمد للَّه ربّ العالمين. كمـا وفّـق اللَّه سـبحانه وتعالـى نفـس اليـوم لتفجير دبابـة تابعـة لقـوات «المنيسـما» وبالتحديـد التشـاديين فـي وادي «ارسـماي» قـرب

قرية «تاغليـــت» علــى الطريــق الرابــط بيــن قريــة «أجلهــوك» ومدينــة «تساليت» علــى الطريــق الرابـط بيــن قريــة «أجلهــوك» ومدينــة

ربيع الأوَّل 1438 هـ / ديسهبر 2016م



<u>04 DEC 16</u>: Unknown gunmen intercepted and burned a truck 30km from Gao. Truck belongs to a local businessman in Gao and was transporting electrical wires. Driver and co-driver were not injured.

<u>18 DEC 16</u>: Unidentified civilian found dead, throat slit, near Tassiga, Ansongo Circle, Gao Region.

21 DEC 16: 4 armed bandits carried series of robberies at San. Managed to rob 3 stores, a bar, and a pharmacy.

22 DEC 16: Two gunmen attacked and robbed passengers traveling from Ménaka to Gao on a transportation truck.

<u>26 DEC 16</u>: Civilian vehicle attacked by unknown gunmen between Gao and Gossi. Passengers wounded and robbed during the attack.

28 DEC 16: Gunmen attacked and seized armored vehicle belonging to the United Nations Refugee Agency in Timbuktu.

30 DEC 16: Gunmen attacked and robbed merchants returning from Doro weekly market, Mopti Region. 1 civilian injured by gunfire.

31 DEC 16: Gunmen attempted carjacking local NGO vehicle in Timbuktu. 2 civilians injured, including an NGO worker.

<u>16 DEC 16</u>: Unidentified gunmen attacked military post at Nassoumbou, Sahel Region, Burkina Faso, 30km from the Malian borders. <u>Reportedly</u> 12 soldiers killed and military equipment destroyed.

<u>O1 DEC 16</u>: GATIA and CMA forces clashed at In-Tillit commune, Gao Region. 2 CMA fighters killed and 15 arrested in addition to 4 vehicles seized according to GATIA. Meanwhile CMA claimed 1 casualty and unknown number of prisoners and vehicles seized.

